
Zapis z jednání \ědecké rady ÚVSV Cs· v Brně ze dne .1.1990 

pfítomn1: doc. Hodo\sk·. dr. ~arola, dr. Hubík, dr. Hroch, 
d~. \1e~egh, dr. Holý, dr. Sekot. doc. Hudeček, 
dr. Valach, dr. Foret, dr. Hory~a, dr. S oboda 

jednání řídil doc. Hodo\ský 

1. Kontrola ú~olů a rúzné 

- doc. Hudeček m~ \ýhradu k forr.ulaci bodu "a a s~r. 2 záoisu 

7. jednání ,ědecké rady d~e 11.12.1989 

- doc. Hodo\ský upozorňuje \eo-ucí odd., že e •teba neprodle~ě 

dodat podklady pro výroční zpiá\u ús~a\~ 

- dr.. S\oboda ~ádá souhlas ve z-ě-á 

odhlá3it Tribunu, 2ivot stra~y, o ou 

-cebirán! no i~ a periodik: 

ysl a ;ed~~ R dé prj o, 

prozatím objednat Lidové no\íny a túra\ské ~3 l~Y- SQ lus slo e 

- dr. Hubík upozorňuje. že dr. Suchá-Ko\á b -ěla pro ěEi Pr ze, 

zda funguje rada stěžejního směru, Jak je to s 'k~ S Z , d p rufuje 

provést rycnle, pracovníci by se ~ohli ěno a· O\ 

2. Realizace úkolů vvolvnuvších z iednánť ~t~otádného \S t3 

- zevrubnou informaci o jednání mimořádného S CS 21.12.l 8 
a o ustavení prozatímních komisí Prezídia ptednesl dr. Horyn . 

Hlavním úkolem nyní je zvolit novou ~ědeckou radu z t\úrč!ch pr -

covníků (vyjma ředitele) tvůrčími praco\níky úst u. Zp~ ob ~olby 

je v kompetenci ústa\u. 

- dr. Sekot navrhuje, aby do vědecké rady Z\olilo kožd odd l ní 
dva svoje zástupce (stejná možnost pro zastoupen! oborJ 
tým členem by se stal vědecký tajemník bez alby. 

- dr. Valach s návrhem na d\a zástupce z každého , dd. souhl1s!, 

věd . tajemník musí být zvolen, aby nebyl lichf počet hlar.~, ~ ~ m!t 
předseda vědecké rady prá\o d\ou hlasu. 

- po obsáhlé diskusi, objasňujíc! ter • fn "t "rč! praco ~fkn, ~ea t 
stipendistů na volbách, účast externistů ~adě a~. byl yslc e~ 
zá\ěr: Doporučit praco\níkúm ús~o\u, ao} oy __ \D_en. do ě1eck~ 

rady tajným hlaso\ánim na oddě!enícn \Žd~ C\8 zástupci odd., z těc~to 

osmi Z\Olených členů \ědecké rady ~ude !\O_en ~a:; • 1 so.~n! 

všech tvůrčícn prac□\níků ústa\u pteoseca. rento ná.rn ep~ dle"ě 

zpracuje \ědecký tajemn!k a písemnou formou s ní sezná í echn 
pracovníky ústa\u. Připomínky je možno př~dat do po děl! 8.1.1990 

do 12.00 hod. na sekretariát, nebuoou -li zá~azné pr1po in y, pr~běh

nou \olby na odd. do středy 10.1.1990 do 1 .00 hod. isledx oleb 
oznámí vedoucí odd. bezprostředně \ědeckému taJe~ní o 1, ·ter· 

s nimi seznámí všechny praco\niky ústa u. Scnúze šech t ·,~ích 



r 
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pracovníků a volba předsedy vědecké rady se uskuteční ve čtvrtek 

11.1.1990 ve 14.30 hod. v knihovně GgÚ. 

Tvůrč1m pracovníkem se rozumí každý vysokoškolsky vzdělaný pra

covník působící na ÚVSV ČSAV. 

Dále: 

- dr. Horyna informoval o právu ředitele zřídit ústavní radu pro 

potřeby zabezpečení běžného chodu pracoviště. Doporučuje neusta

vovat další radu, tuto agendu ponechat plně v kompetenci vědeckého 

tajemníka. 

- doc. Hodovský s návrhem zcela nesouhlasí, úkolů je mnoho, doporu

čuje ne\olit další radu, ale svolávat operativně vedení. 

- dr. Hroch, \ nejbližší době bude třeba zpracovat mnoho materiálů, 

to odpovídá zřízení ústavní rady, pokud jde o vědeckého tajemníka, 

doporučuje, abv byl členem vědecké i ústavní rady. 

- dr. Holý má \ýhrady ke zřizování ústavní rady s ohledem na to, 

že pra,děpodobně nebudou existovat oddělení. 

- dr. Viewegh, ,ědecká rada bude tvořit určitou protiváhu řediteli, 

ředitel má pra\o ,ybrat si užší pracovní skupinu pro zajištění 

chodu praco\iště. 

- dr. S\oboda, vzhledem k potřebě operativního řízení vidí jako 

schůdné, aby do ústa,ní rady byli svoláváni vedoucí stávajících odd. 

- dr. Holý s tímto názorem ostře nesouhlasí. 

Diskuse ukončena s tím, že vytvoření tohoto řídícího orgánu je 

plně, kompetenci ředitele. 

3. Práce na koncepci ústavu 

- doc. Hodovský, doposud jsou mu známy čtyři koncepční materiály. 

Návrh na změnu koncepce ústavu širší sl<upiny pracovníků, stanovisko 

dr. Foreta, dnes obdržel návrh odd. etiky, existuje materiál odd. 

psychologie, který zatím nebyl předán. Navrhuje: 

a) stručně zhodnotit situaci 

b) dohodnout se na dalším postupu 

dr. Viewegh, znovu charakterizuje materiál psychologů (viz zápis 

z 11.12.1989), jehož cílem nebylo poškodit ústav. Vyjadřuje se 

k Návrhu na změnu koncepce ústavu, v níž pasáž o sloučení ÚVA a Psl 

\yznívá negativně proti Psl. Jelikož je návrh na změnu koncepce 

předán ke konzultaci dr. Vaníčkové a dr. Jandovi, zformulovali 

praco\níci odd. psychologie dopis, který jim bude zaslán a který 

objasňuje stanovisko k"Návrhu .. ". Dr. Viewegh dopis přečetl a kopii 

předal řediteli. 

Dále oznámil, že pracovníci odd. psychologie se domnívají, že 
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dr. Horyna jako \iolený zástupce ústavu nehájil zájmy celého, t 
us a ... u 

a neinformo\al psychology; žádají: aby místo něho oyl zvolen někdo 

-'aný. 

_ dr. Holý zná materiál psychologů (jiný nezná)? vy 5 ~ytly se 

odstfedi\é tendence. Oomníví se, že rnat2riály, ~tgré odcnázejí 

z ústa\u. musí projít diskusí na ústavu. 

- ar. Hroch souhlasí s dr. Holým, ra vypracování "rlávrnu .. 11 se 

zúčastnil jen krátce, protože na s:ejnou dobu -ěl svolá, u :JGradu 

ode . Zdůrazňuje I 
že "Návrh . . '' nedosi:ateča1ě zahieť;t.:je etici<ou :J:;:;

ble"1atiku . 

- dr. Karola, hodnoce7í ps1chologů 2usi být oojek~ivni, \yko,ali 

velký kus práce. Souhlasí s nutrostí ~07zul:ovat ,ate:iáiy. kte:é 

odcházejí z ústavu. Připo,:!.7á též s.:ij ná\i:-h na koiicepci. ~ "lá\r,u .. " 

není to stanovisko oddělení, ~e • 1lo s ~i7 ko,zt.:lto\ár.o. 

- doc. Hodovský, k "l~ávrhu . . "; dohodli js""'e se. že bude'""'e pracO\,at 

po skupinách, skupina měla plné právo, nebylo nutno konzultovat. 

Zdůrazňuje, že neodešel žádný materiál, "ilávrh . . " měl sloužit 

a také sloužil jen k osobním konzultací~ . Pokud dostali materiál 

dr . Janda a dr . Vaníčko\á, tak jen soukromou cestou a jen pro jejich 

potřebu s tím, že materiál nelze nikde předložit. 

- dr . Viewegh, domní\á se přesto, že je třeba poslat na Prezíci~ • 

k rukám dr. Vaníčkové (a na vědomí dr . Jandovi) stanovisko psycho

logů 

- dr . Valach, za OF žádá o svolání schůze ústavu. na niž by se hlaso

valo o důvěře dr. Horynovi jako volenému zás~upci ós:a\U. Současně 

žádá, aby materiály, pokud budou odesílány za ús:a,, šly normální 

r- cestou. 

- dr. Hubík, schůzi ústavu lze spojit se schůzi ~\ů:čich praco\níků. 

- dr. Hroch, obrací se na dr . Vie~egha, zda necnce zvali! způso~ 

neformálního předání dopisu dr. Vaníčko.é. 

- dr . Sekot tento návrh podporuje, v opačném přip2dě "Ná\rh .. ", 

který byl předán soukromou cestou! bude dopisem :a~~icky oficiálně 
oznámen . 

- dr . Viewegh se domnívá, že formulace v "Ná\rhu .. " jsou !JtO ps -

chology natolik závažné, že je třeba dopis oaesla:. Dále žád 9 , 

aby všechny materiály, které se týkají psychologů, byly konzulto,á~) 

s odd . psychologie . 

Dále byl diskutován návrh dr. Foreta. Ten přečetl ná rh na \)l\O- _ 

· i · 1 · k 'h . • • . - 1 · a kul turn1 
ren soc10 og1c e o pracov1ste oriento\aného na soc1a ni_ 6 1 dě 
rozvoj. Materiál nevznikl na oddělení ani na ústa u. ~zn1kl na z k_a 



• 

- 4 -

-edr.áni fora sociologů· Mělo by to být pracoviště základního výzkumu. 

·atsriál Laslán na Prezidium a brněnské OF. 

_dr-Sekot. z řečeného vyplývá. že jde o návrh soukromé osoby na 

zřízeni sociologického pracoviště\ ČSAV. Tako,é oracoviš ·tě by bylo 

:fejmě potřebné. V současné situaci se však ukazují d,a ~robléQy. 

Podle materiálu dr. Fore~a by šlo spíše o rezortní oraco,iště, 

jehož \aZb: na ČS~V jsou nejasné . Dále neJo\ažuje za tak~ické. když 

oracovPik oh =o~e~ého ústa\u podá.á tako\ý ná\=h. Půsoai to. jakoby 

no\é praca.iště ~ělo vzniknout na kc,ta stá\ajícihc ústa\u, Z\láště 

\ sa~\isiosti s t:m: že or. ~o=e~ zdC=a=~uje Dat:e~u ~::j@out • :aco,

n:ky: k~e:: z 2sta\L oceš:i . 

- doc . Hooo\sk; . ' I-. , 
K07 ... ..; 1 _ na 

sociolo~ů . 

sta~o\iskc soc:ologické soo:ečnosti. 

- dr. Fo=et . ne jeo~áni byli té: lioé ze sociolog . sooleč~os~i . 

byl zde kcnstato,á~ ,ecostatek podob~ého □ :aco\iště. 

- dr. Fore~ . K• liK b1 :o na jec7án: :o:a socio:ogů ofitc~no liái 

- dr . Fo:et . asi 1~ . 

- d~ . Hubiki táže sec: . Ho~yny. zda ze Zá\ě : ů VS ČS~V \y~lý\á: že 

novou korcenci má oělat no\á \ědecKá :ada . 

- dr. Ho: 1 ~a . ni~oli z illa~eriálů . a:e ~ ko~entáfů k ~ě7u ~ato 

povinnos: vyplý\á . 

- dr . Huoik doporJčuje . aby \Šech~) konce~čn: materiály pcsu=o\a:a 

nová \ěoecKé raca: stá,ajíci \ědecká rada~ tomu ne • á komoetenci . 

~a\ic ~eci:eli ústa\u ~eo 1 la o=o~e\e~a dů\ě:a . 

doc. Hodo.sK; uoozorňu~e. že řada praco\iš~ v akademi: :endJje 

k vyt\ořen: menších praco\iš~. U nás je situace jiná , js~e menši 

než pražsKé ústa,:, p~i rozděleni ústa\u ris~u2e~e té: existenci 

ostatníc, kolegů. prob:é~ b~de i s technicKým vvba\enf7 . Oá:e 

Kons:atuje . že \e \Šec, rá~ě~ec, na novou ko~cepci je ==ete:ná 

:endence k \ýzkumu ku:tu:ních :enoménů . Zde se nabí=i mo:nost ~ \y

t.ořeni společné koncepce . Z toho je možno ,y\odit ~á\ěry . 

zapsal : dr . S\obo da 

schválil: doc . Hodo\ský 


